
دنیاى نابرابر زردها و اینترنتى ها
راننده هاى تاکسى هاى رسمى و اینترنتى باید در زمین برابر رقابت کنند

دیرزمانى نیســت تاکسى هاى اینترنتى 
وارد کشور شده اند؛ ولى در همین مدت 
کوتاه، تحت تأثیر شاخص فناورى پذیرى 
بالاى مردم ایران، ســریعاً رونق یافته اند. 
ده ها هزار تاکســى در نــاوگان حمل و 
نقل این اپلیکیشــن ها درحال فعالیت 
هستند و میلیون ها نفر اپلیکیشن آن ها 
را دانلود کرده اند که بخش قابل توجهى 
از آن هــا کاربران فعال ایــن برنامه هاى 
کاربردى هســتند. همین موج استقبال 
از این اپلیکیشــن ها موجب شکل گیرى 
قارچ گونه شرکت هاى ارائه گر اپلیکیشن ها 
در حوزه تاکسى هاى اینترنتى نیز شده 
اســت. لیکن تجربه رفتار شهروندان در 
استفاده از خدمات موبایلى نشان مى دهد 
که نهایتاً دو یا ســه شــرکت (احتمالاً 
همین شــرکت هاى فعــال فعلى) گوى 
ســبقت را در بلندمدت ربوده و تبدیل 
به غول هاى تاکســى اینترنتى خواهند 
شد. مزایاى بسیارى نیز از محل فعالیت 
این اپلیکیشــن هاى حمــل ونقل براى 
شهروندان و رانندگان حاصل شده است؛ 
از جملــه این موارد مى تــوان به کاهش 
قابل توجه هزینه سفرهاى درون شهرى 
براى شهروندان، صرفه جویى زمانى براى 
مســافران و راننــدگان، افزایش درآمد 
رانندگان و سهولت سفرهاى داخل شهرى 
اشاره کرد. این امر موجب شد مسئولان به 
فکر قانونمندکردن تاکسى هاى اینترنتى 
بیفتنــد. در این خصــوص، مدیرعامل 
اتحادیه تاکسى رانى هاى شهرى کشور، 
بااشــاره به لزوم قانونمندى تاکسى هاى 
اینترنتى گفت: براى ایجاد رقابت ســالم 
بین رانندگان تاکســى هاى رســمى با 
اینترنتى، اقداماتى انجام شده و نخستین 
قدم دستورالعملى بود که در شوراى عالى 

ترافیک تنظیم شده است و باید اجرایى 
شــود. مرتضى ضامنى، در گفت وگو با 
ایسنا اظهارکرد: طبق مصوبات قانونى، هر 
خودرویى نمى تواند در سیستم حمل ونقل 
عمومى به کار گرفته شود؛ زیرا باید داراى 
مشخصه هاى خاصى باشد. راننده تاکسى 
نیز باید استانداردهاى لازم را داشته باشد 
تا بتواند در نــاوگان حمل ونقل عمومى 

فعالیت کند
عمومى،  حمل نقل  سیستم 
استاندارهاى خود را مى طلبد

وى در ادامــه گفــت: اگر بــه تاریخچه 
تاکســى ها و حمل ونقل عمومى توجه 
کنیــم، هــر خودرویــى نمى تواند در 
این سیســتم به کارگرفته شــود؛ زیرا 
استاندارهاى خود را مى طلبد. استحکام، 
فضاى مناســب جایگاه مسافر، تعلیمات 
خاص راننــدگان و تأییدهاى رســمى 
سلامت جسم و روان از الزامات یک راننده 

خودرو عمومى است. ضامنى، درباره لزوم 
استفاده از فناورى هاى روز جهت تسهیل 
حمل ونقل درون شهرى و تاکسى رانى ها 

اظهارکرد: با توجه به سرعت ورود فناورى، 
کسب وکارهاى استارت آپى و استفاده از 
ســامانه هاى برخط اجتناب ناپذیر است. 

در این رابطه تجهیز سیستم تاکسى رانى 
به سامانه هاى برخط و اســتفاده از این 
نوع فناورى ها ضرورى اســت؛ همچنین 
استفاده صحیح و در چارچوب از فناورى 
در همه زمینه ها موجب مى شود خدمات 
بهترى در اختیار شــهروندان قرار گیرد؛ 
لیکن این خدمات باید در چارچوب خاص 

خود تعریف شود. 
درحــال حاضــر شــاهد هســتیم که 
مســافربرهاى شــخصى، خــارج از 
دســتورالعمل و ضوابط در تاکسى هاى 
اینترنتى مشغول به فعالیت هستند. وى 
در ادامه گفت: این شیوه درخواست خودرو 
نیز همانند تاکسى هاى بى سیم و آژانس ها، 
جهت تسهیل مسافرت هاى درون شهرى 
عمل مى کند؛ البته جایگزین ابزار قبلى در 
این فرآیند، اپلیکیشن است. در مجموعه 
وزارت کشور، شــهردارى ها و اتحادیه نه 
تنها با این روش فراخوان خودرو مخالفتى 

نیست، بلکه از ارائه قانونمند این خدمات 
استقبال هم مى کنند. ازآنجا که براساس 
قانون، شــهردارى ها متولى حمل ونقل 
عمومى در کشور هستند، باید راهکارى در 
این خصوص ارائه شود. مدیرعامل اتحادیه 
تاکسى رانى هاى شــهرى کشور، با اشاره 
به بررسى موضوع تاکسى هاى اینترنتى 
در شــوراى عالى ترافیک اظهارکرد: در 
این خصوص دکتر جمالى نــژاد، معاون 
عمرانى و توسعه امور شهرى وزیر کشور، از 
مطرح و نهایى شدن دستورالعمل مربوط 
به تعیین وضعیت تاکسى هاى اینترنتى 
در جلسه آینده شوراى عالى هماهنگى 
ترافیک شهرهاى کشــور خبر داد. وى 
تصریح کرد: باید فضایى فراهم کنیم که 
فعالیت رانندگان تاکســى هاى رسمى با 
رانندگان تاکسى هاى اینترنتى، در یک 
زمین بازىِ برابر و در یک رقابت ســالم و 
آزاد باشد و اگر لازم بود برخى از ضوابط و 
قیدوبندها را براى ایجاد رقابتى آزاد وضع 

یا تعدیل کنیم. 
مدیرعامــل اتحادیه تاکســى رانى هاى 
شهرى کشــور افزود: براى ایجاد رقابتى 
سالم بین رانندگان تاکسى هاى رسمى با 
تاکسى هاى اینترنتى اقداماتى انجام شده 
است؛ نخســتین قدم آن دستورالعملى 
بود که در شــوراى عالى ترافیک تنظیم 
شــده اســت و باید به صورت فى مابینى 

اجرایى شود. 
ضامنى ادامه داد: خدمات و ضوابط باید 
در چارچوب قواعد مصوب باشد؛ اما شاهد 
هستیم در تاکسى هاى اینترنتى توجهى به 
قوانین نمى شود. وى در پایان گفت: ارائه 
خدمات در تاکسى هاى اینترنتى و سنتى 
به صورت یکسان است و مسافران از یک 
مبدأ به مقصد مورد نظر جابه جا مى شوند 
و این شکل فراخوان است که این تفاوت را 

بین آن ها ایجاد کرده است.

سخنگوى سازمان انتقال خون:

یک واحد خون 
جان 3 نفر را نجات مى دهد

شهر خبر: سخنگوى ســازمان انتقال خون 
گفت: با اهداى یک واحد خون مى توان جان سه 
نفر را نجات داد؛ از یک واحد خون، گلبول خون 
فشرده گرفته مى شود که در جراحى ها کاربرد 
دارد، پس از آن پلاکت گرفته مى شــود که به 
مصرف بیماران ســرطانى مى رسد، پلاسماى 
خون نیز در بیماران کبدى و سوختگى استفاده 
مى شود. بشیر حاجى بیگى افزود: حداقل سن 
قابل قبول بــراى اهداى خون 18ســال تمام 
بوده و حداکثر ســن براى نخســتین اهداى 
خون 60سال اســت؛ براى دفعات بعدى سن 
اهداکننده مســتمر (با ســابقه حداقل دو بار 
اهداى خــون در ســال) حداکثر 65ســال

 است.

پشت پرده سگ کشى 
با آمپول اسید در آرادکوه

یک میلیاردو700میلیون دستمزد 
براى سگ کش ها!

باشگاه خبرنگاران جوان: از روز دوشنبه، 
تصاویرى مربوط به سگ کشى از طریق تزریق 
اسید در شــبکه هاى اجتماعى منتشر شد که 
به سرعت واکنش دوست داران محیط زیست 
و حیات وحــش را برانگیخت. در پى شــدت 
اعتراضــات، اســماعیل نعمت زاده شــهردار 
کهریزك، در همان روز واکنش تدافعى انجام 
داد و با تکذیب این خبر گفت: از منتشرکننده 
این تصاویر شــکایت خواهیم کــرد. حناچى، 
شهردار تهران هم اعلام کرد: این فیلم متعلق به 
سال 96 است؛ اما ما براى کاهش حساسیت ها 
به این موضــوع، پیمانکار را خلــع کردیم. اما 
ساعتى بعد ســیدآرش حسینى میلانى، عضو 
کمیسیون ســلامت و محیط زیست شوراى 
شهر تهران با انتشار توئیتى نوشت: خبر تزریق 
و کشــتار ســگ ها صحت دارد و توسط یکى 
از پیمانکاران شــهردارى انجام شده است و با 
مقصرهاى حادثه برخورد سازمانى خواهد شد. 
نکات قابل تأمل دیگــرى در این حادثه وجود 
دارد که این توئیت براى پاســخ بــه آن کافى 
نیست. نخست اینکه برخورد سازمانى و خلع 
مسئولیت، حداقل اقدامى است که شهردارى 
تهران انجــام مى دهــد و چون برابــر قانون، 
حیوان آزارى جرم محسوب مى شود، خواسته 
دوســت دارن حیات وحش و محیط زیســت، 
معرفى عاملان و آمران سگ کشــى به مراجع 
قضائى است. دوم اینکه؛ شــرکت ساماندهى 
صنایع و مشاغل شــهردارى تهران، قراردادى 
بــه مبلــغ یک میلیاردو700میلیون تومان با 
شرکت «آریا دام پرور البرز» بسته که موضوع 
آن «فعالیت هاى کلینیکى و نگه دارى نقاهت گاه 
ســگ هاى غیرمفید مراکز آرادکوه» اســت. 
اکنون این پرســش پیش مى آید که حالا بعد 
از صدور قرار خلعیت بــراى پیمانکار، تکلیف 
آن یک میلیــارد و 700 میلیــون تومان چه 

مى شود؟

معاون بهداد نیروى انتظامى خبر داد:

پایش بهداشت روان 
ماموران پلیس

ایسنا: معاون بهداد نیروى انتظامى، از پایش 
بهداشت روان ماموران پلیس خبر داد. سرهنگ 
محمدرضا حسینى اظهار کرد: پلیس ایران یکى 
از سخت گیرانه ترین تست هاى روان شناسى و 
روان پزشکى را هنگام جذب و در طول خدمت 
دارد؛ درمورد اســتانداردهاى روانى لازم براى 
ماموران پلیس کوتاهى نمى کنیم. وى ادامه داد: 
در همین راستا وضعیت مناسبى در مقایسه با 
پلیس بسیارى از کشورها داریم؛ به عنوان مثال 
برابر نتایج یک بررسى، وضعیت ماموران کشور 
ما در مقایسه با کشورى مثل آمریکا 300درصد 
بهتر است. وى درباره اینکه پایش هاى بهداشت 
روان حین خدمت ماموران پلیس چگونه است؟ 
گفت: هــر دو ســال پایش ســلامت داریم و 
ماموران هم از نظر جسمى و هم ازنظر روانى، 
بررسى مى شوند. حســینى، درمورد مامورانى 
که ممکن است داراى اختلال روانى تشخیص 
داده شــوند نیز گفت: در بررســى ها ســطح 
سلامت افراد بررسى شــده و آنان سطح بندى 
مى شوند؛ بر همین اســاس نیز تصمیم گرفته 
مى شــود که در کدام یگان خدمت کنند. اگر 
افــرادى داراى اختــلال خاصى هم باشــند، 
پرونده شان در شوراى پزشــکى که به همین 
منظور تشکیل مى شــود، بررسى خواهد شد. 
وى درباره اینکه آیا امــکان پایان همکارى با 
چنین افرادى وجــود دارد یا خیر؟ به ایســنا 
گفت: افرادى که سطح سلامتى شان متناسب 
با شــرایط کار با پلیس نباشــند، بازنشسته 

مى شوند. 
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پیشنهاد تشکیل استان آذربایجان مرزى؛ 

طرحى که یک شبه رد شد

شــنبه هفته جارى، طرح تشــکیل اســتان 
«آذربایجان مــرزى» با مرکزیت شــهر خوى 
درصحن مجلس شــوراى اسلامى اعلام وصول 
شد. توجیه 67 نماینده -یعنى طراحان طرح- 
این بود: «امروز کشــور در شرایطى قرار گرفته 
که نیازمند ارتقــاى بهره ورى جهت توســعه 
زیرســاخت هاى اقتصادى، اجتماعى، فرهنگى 
و سیاسى در سایه تقسیمات مناسب و کارآمد 
اســت؛ به طورى که با کوچک کردن استان ها و 
همگن و یکپارچه ترکردن فاصله شهرها و روستا 
تا مراکز اســتان ها، مى توانیم به توسعه متوازن 
و عادلانه ترى دســت یابیم.» سیدتقى کبیرى، 
نماینده مردم خوى، چایپاره در مجلس شوراى 
اسلامى همان روز در تشریح دلایل طرح تشکیل 
استان آذربایجان مرزى به مرکزیت شهر خوى 
گفت: «این طرح حدود یک ســال بررسى شده 
است. ســاختار جغرافیایى طولى و فاصله 700 
کیلومترى شــمال تا جنوب آذربایجان غربى، 
موجب عدم خدمت رســانى مناســب به نیمه 
شمالى این استان شده است؛ به همین علت در 
برخى از شــهرها محرومیت هاى ویژه اى وجود 
دارد.» وى عنوان کرده است: «تنها مشکل طرح، 
بار مالى است. ما این تجربه را در حدود دو سال 
گذشــته براى مناطق آزاد هم داشتیم؛ با توجه 
به اینکه شــهر خوى منطقــه آزاد نبود و ایجاد 
منطقه آزاد بار مالى داشــت، از طریق مجلس 
ورود کردیم و خانه ملت هم آن را تصویب کرد؛ 
بعد با دولــت هم رایزنى کردیم تــا اینکه آن ها 
این موضوع را تصویب کردند.» اما یک شــنبه 
27 مردادماه، یعنى فرداى آن روز زهرا ساعى، 
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس 
شوراى اســلامى که خود از امضاکنندگان این 
طرح بود، طى گفت وگوى اختصاصى با ما از رد 
شدن طرح مذکور خبر داد. وى تصریح کرد: این 
یک طرح خام و غیرضرورى است و من هم که 
امضا کرده بودم، احساسم براین بود که اجراى 
آن براى توسعه شهرهاى مرزى استان است؛ اما 
حالا که نگاه مى کنم مى بینم نه، اصلاً یک طرح 
خام غیرضرورى اســت و کار شناسانه اى براى 
آن صورت نگرفته و هیچ نیازى نیســت استان 
آذربایجان مرزى تشکیل شود. ساعى درتوضیح 
مخالفت پس از موافقت خود ادامه داد: تشکیل 
استان آذربایجان مرزى باعث ضرر و زیان است و 
در این موقعیت هیچ لزومى براى چنین کارى 
وجود ندارد؛ آذربایجان باید یکپارچه باقى بماند. 
وى اضافه کرد: باید مشکلات شهرها و استان هاى 
مرزى را حل کنیم و با تشــکیل استان جدید، 
به هیچ عنوان مشکلى حل نمى شود. مخالفتِ یک 
روز بعد از اعلام وصول، توسط این نماینده تبریز 
درحالى است که سیدتقى کبیرى، همان روز در 
ضرورت ایجاد استان آذربایجان مرزى با مرکزیت 
شهر خوى اظهار داشتک «جمعیت بالاى یک 
میلیون نفر در این محدوده از دلایل دیگر تشکیل 
این استان جدید است؛ سال گذشته جلساتى را با 
هماهنگى جهانگیرى و پیگیرى از وزارت کشور 
داشتیم و قرار شــد وزارت کشور این موضوع را 
در دســتور کار خود قرار دهد. مطابق مکاتبات 
ما با وزارت کشــور مخالفتى صورت نگرفت؛ اما 
اعلام شــد این طرح فعلاً در دستور کار نیست؛ 
به همین دلیل این موضــوع را از طریق مجلس 

پیگیرى کردیم.»

گزارش

مهلت ثبت نام کتب درسى 
کلاس اولى ها تا هفته آینده

ایســنا: ثبت ســفارش اینترنتى کتب درسى 
کلاس اولى ها کــه از 23 تیرماه آغاز شــده بود، 
پنجم شهریورماه به پایان مى رسد. همچنین ثبت 
سفارش اینترنتى کتب درسى پایه دهم دوره دوم 
متوسطه و پایه هفتم استعدادهاى درخشان نیز 
که از 23 تیر آغاز شــده بود 16 شهریور به پایان 
مى رســد. بازه زمانى تعیین شــده براى اصلاح 
ثبت سفارش اینترنتى کتب درسى در پایه هاى 
اول تا ششــم دوره ابتدایى، پایه دهم، یازدهم و 
دوازدهم دوره دوم متوســطه، پایه هشتم و نهم 
کتاب هاى درســى تکمیلى دوره اول متوسطه 
ویژه دانش آموزان اســتعدادهاى درخشــان که 
از اول مرداد آغاز شــده بود تا 16 شهریور ادامه 
دارد. ســامانه http://www.irtextbook.com یا 
www.irtextbook.ir بــراى ایــن منظور درنظر 
گرفته شده اســت. توزیع کتب درسى نیز که از 
اواسط اردیبهشت شروع شده بود، تا 20 شهریور 

به استان ها و  تا 27 شهریور به مدارس مى رسد. 

خبر روز

امکان ارسال تصویر، صدا ولوکیشن به سامانه137 تا مهردادن آگهى تبلیغاتى به شبکه هاى معاند، خلاف قانون است
مهر: وزیر کشور گفت: طبق مصوبه شوراى عالى امنیت ملى دادن اطلاعیه، آگهى و دعوت به سرمایه گذارى یا بورس دانشجویان به 

شبکه هاى معاند، خلاف مقررات است و اگر رعایت نکنند قطعاً با آن ها برخورد مى شود. 
عبدالرضا رحمانى فضلى، در سى وسومین جلسه ستاد اطلاع رسانى و تبلیغات اقتصادى کشور، اظهار کرد: امروز سالگرد جلسات ستاد 
اطلاع رسانى و تبلیغات اقتصادى بود که در این جلسه، گزارش سالانه اى از مجموعه اقداماتى که انجام شده مانند سیاست گذارى ها، 
برنامه ریزى ها، اقدامات پیشگیرانه و... ارائه داده شد. وى افزود: در پیگیرى سیاست گذارى ها تا به امروز موفق بوده ایم و به صورت 
مشخص، موضوعاتى را که در این جلسه ظرف یک سال گذشته عنوان شده است مانند بحث ارز، موبایل، کاغذ، کالاهاى انباشته شده 

در بنادر و... پیگیرى کردیم و موفقیت آمیز بوده است. 

ایسنا: مدیرعامل سازمان فناورى و اطلاعات شهردارى تهران، از ارتقاى سیستم نظارت همگانى137، به ثبت تصویر، صدا و لوکیشن تا مهرماه 
خبرداد. محمد فرجود، با بیان اینکه تاکنون شهردارى برپایه سیستم هاى سنتى فعالیت مى کرده و باید فرآیندهایى در داخل شهردارى 
تغییر کند که این مسئله زمان بر بود، گفت: نهایتاً تا مهرماه سیستم سامانه نظارتى 137، ارتقا خواهد یافت و به امکان ارسال فیلم،  تصویر و 
موقعیت مکانى مجهر مى شود. فرجود، با بیان اینکه ممکن است شهروندان براى بیان مسائل و مشکلات خود بارها با قسمت هاى مختلف 
شهردارى تماس بگیرند، گفت: در طراحى جدید سابقه تماس هاى هر شهروند موجود است و ضمن پیگیرى حل مشکلات آن ها، مى توانیم 
پاسخ پرسش هاى آنان را برایشان ارسال کنیم. وى در پاسخ به این پرسش که آیا امکانات جدید سامانه137 بر بستر سایت «تهران_من» فعال 

خواهد شد گفت: درحال حاضر قصد نداریم تمام راه هاى ارتباطى با شهردارى تهران را تنها بر بستر یک سایت تجمیع کنیم.

شــهردار مشــهد از اجراى «جزیره هاى 
میانى در تقاطع چهارسطحى آزادگان» 
براى حفظ شان شهدا خبر داد. محمدرضا 
کلائى، در مراســم آغاز عملیات اجرایى 
و ساخت تقاطع چهارســطحى آزادگان 
(میدان نمایشگاه) که با حضور استاندار، 
رئیس و اعضاى شــوراى اسلامى شهر و 
جمعى از مدیران شهرى برگزار شد، بیان 
کرد: آغاز عملى این پروژه در چهارسطح 
تعریف شده و تلاش مى کنیم طى مدت 
24ماه کار را به اتمام برسانیم. وى با عنوان 

اینکه مهم ترین پروژه در مجموعه 12پروژه 
براى تقاطع هاى غیرهمســطح مشهد، 
پروژه میدان نمایشگاه است، تصریح کرد: 
موقعیت آتى، موقعیت فعلى و کاربرى هاى 
مهم این منطقه مثل نمایشگاه بین المللى 
مشهد، منطقه گردشگرى طرقبه-شاندیز، 
مجموعه چهل بازه و... موجب توجه ویژه 

به این قسمت خواهد بود. 
کلائى اظهــار کــرد: درحال حاضر مردم 
براى استفاده از این مســیر زمان زیادى 
در ترافیک تلف مى کننــد که امیدواریم 
با این پــروژه که در چهارســطح تعریف 
شده است، این مشکلات رفع شود. وى با 

بیان اینکه تقاطع چهارسطحى آزادگان، 
نخســتین پروژه چهارســطحى مشهد 
است، خاطرنشــان کرد: تلاش ما بر این 
است که طى مدت 24ماه کار را به اتمام 
برسانیم. وى افزود: بناست طى چند ماه 
آینده اصلاحاتى در انتهاى بولوار وکیل آباد 
اتفــاق بیفتــد و تقاطع غیرهمســطح 
مجیدیه-آیت الــه هاشمى رفســنجانى، 
براى ساکنان شمال غرب اجرایى شود و 
نباید هیچ مکث ترافیکــى در این تقاطع 
اتفاق بیفتد. شهردار مشهد، به نقاط مهم 
پروژه تقاطع چهارســطحى آزادگان هم 
اشاره کرد و افزود: براى مشاور طرح چند 

نقطه مهم مطرح کرده ایم که بخش هایى 
زیست محیطى، فرهنگى و بخش هایى هم 
اجتماعى و ارزشــى بود. وى درخصوص 
مقبره شــهداى دفاع مقدس و بخشى از 
آرامگاه در این میدان هــم تصریح کرد: 
ضلع غرب میدان نیز به گونه اى طراحى 
شده که جزیره هاى میانى در نظر گرفته 

شود و طبق طرح زیارتگاهى براى شهدا 
هم باقــى بگذارد. وى اضافــه کرد: چند 
درخت کهنســال کــه ارزش معنوى و 
محیط زیســتى بالایى داشتند در ضلع 
شمال شــرقى میدان وجود دارد و طرح 
به گونه اى طراحى شده که صدمه اى به 

آن ها وارد نشود.

شهردار مشهد خبر داد:

اجراى جزیره هاى میانى در تقاطع چهارسطحى آزادگان

عکس خبر اینفوگرافى

نخستین پرواز بازگشت حجاج استان سیستان وبلوچستان با 234حاجى در 
قالب دو کاروان در فرودگاه بین المللى زاهدان به زمین نشست. 
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ارائه خدمات در تاکسى هاى 
اینترنتى و سنتى به صورت 
یکسان است و مسافران از 
یک مبدأ به مقصد مورد 

نظر جابه جا مى شوند و این 
شکل فراخوان است که این 
تفاوت را بین آن ها ایجاد 

کرده است


